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איתא בקרא אלה תולדות נח, נח איש צדיק תמים 

היה בדורותיו וגו' )בראשית ו, ט(, וברש"י הק' הביא 

'יש מרבותינו דורשים אותו לשבח, כל שכן שאילו 

שדורשים  ויש  יותר,  צדיק  היה  צדיקים  בדור  היה 

אותו לגנאי, לפי דורו היה צדיק ואילו היה בדורו של 

אברהם לא היה נחשב לכלום, עכ"ל.

הקושיא ידועה למה במקום שאפשר לדרוש לשבח 

יש שדרשוהו לגנאי, ובספה"ק 'ישמח ישראל' הביא 

בשם אביו הרה"ק רבי יחיאל מאלכנסדר זיע"א לפרש 

על פי דברי קדשו של הרה"ק רבי בונם מפרשיסחא 

זיע"א אשר דבר בקדשו על מאמר חז"ל )סנהדרין 

לז.( לפיכך כל אחד ואחד חייב לומר בשבילי נברא 

העולם, היינו שצריך האדם להחשיב ולרומם את עצמו, 

ומאידך גיסא מצינו באברהם אבינו ע"ה שאמר על 

עצמו )בראשית יח, כז( ואנוכי עפר ואפר, היינו בחינת 

ענווה ושפלות. 

וביאר הרבי ר' בונם שכל אדם מישראל צריך שיהיו 

'אנוכי עפר  לו שני הבחינות האלו, הבחינה האחת 

ואפר', והשנית 'בשבילי נברא העולם', דהנה כשבא 

לידי גאות והתנשאות צריך לזכור מאין באת ולאן 

אתה הולך על מנת להכניע ולכוף את יצרו, וזהו בחינת 

'ואנוכי עפר ואפר', ומאידך גיסא כשהאדם שבור ברוחו 

ובנפשו, ומדמה כי חלילה אבד נצחי ותוחלתי מה', כי 

הלא רבה קלקלתו ומה תועלת יש בתורתו ובתפילתו 

ואיך יבא אל שער המלך בלבוש שק, וגם זה רעה 

חולה מעצת היצר הרע הוא אשר אורב לנפש האדם 

להביאו לידי יאוש ועצבות, ואז חלילה יפול הנופל 

לגמרי בחבלי היצר, ואז צריך האדם להתחזק כאמרם 

ז"ל )סנהדרין לז.( בשבילי נברא העולם, כי יש תקוה 

לאחריתו וחשיבות גדולה נודעת בשמים לעבודתו...

...ועל דרך ענין זה מביא הרה"ק בעל ה'ישמח ישראל' 

בשם אביו הרה"ק רבי יחיאל מאלכסנדר זיע"א לבאר 

שכוונת היש דורשים היא, כי אנשי דורו של נח היו 

רשעים, וכדי שחלילה לא יפול ממדריגתו ולא יתחבר 

ה'  בדרכי  לבו  ויגבה  בבחינת  נח  התהלך  לרשעים 

ובבחינת בשבילי נברא העולם, וזה צדיק תמים היה 

בדורותיו, שבדורותיו היה נחשב בעיני עצמו לצדיק 

כנ"ל, אבל זה ההנהגה הייתה רק בדורו של נח, אבל 

בדורו של אברהם אבינו ע"ה בין הצדיקים לא היה 

נחשב לכלום, פירוש שהיה מתהלך בבחינת האחרת 

של 'ואנוכי עפר ואפר', כי כן הוא דרך העבודה, פעמים 

בבחינת 'ואנוכי עפר ואפר' ופעמים בבחינת 'בשבילי 

נברא העולם'...

האמורות  הבחינות  שני  משמשים  בזמנינו  ...והנה 

בכפיפה אחת, מצד אחד דורו של אברהם אבינו ע"ה 

ומאידך גיסא רח"ל דור המבול, שכאשר נמצאים בין 

כתלי הישיבה במחיצת בחורים העוסקים בתורה ויראת 

שמים היא בחינת דורו של אברהם אבינו ע"ה, אבל 

חלילה לפעמים יוצא האדם למקומות שאינם טובים 

לרחובות מכוערים שם משמשת בחינת דור המבול.

נמצא כשנמצאים בבית המדרש או בין כתלי הישיבה, 

צריך האדם לדעת כי כל אחד ואחד חשוב הוא ממנו, 

וכפי שמביא הרמב"ן באגרתו הידועה שאם יחשב 

האדם במה יש לו להתגאות יווכח לנכון כי מאומה 

בידו וחברו עולה עליו במעלתו, אבל כשיוצא האדם 

מד' אמות של הלכה לרחובה של עיר, והרחוב הרי 

אינו כפי שצריך להיות, אזי שם מוטלת עליו החובה 

להתנהג בבחינת 'ויגבה לבו בדרכי ה', וכפי שהבאנו 

לעיל עה"פ 'שמרה נפשי כי חסיד אני', שכאשר באה 

ועומדת הבחינה של שמירת הנפש, אזי על כל אחד 

ואחד לדעת 'כי חסיד אני' ואין לו חס ושלום שום 

שייכות אל הרחוב.

 שיחת קודש לבחורי הישיבות, 

פתיחת זמן חורף תשמ"ח. 

התחלה שאחרי התחלה 
רבבות בני הישיבות שוקדים בימים אלו על תלמודם מתוך 
חשקת התורה, ותחושה של קרבת אלוקים. זמן החורף זה 
עתה התחיל, דפי הגמרא עדיין מדיפים ניחוח משכר השמור 
לספרים חדשים שעדיין לא הספיקו להתיישן על המדף, 
עוד  והידיעה שלפנינו  בכל  אווירת ההתחדשות שולטת 
חודשים ארוכים וגדושים בלימוד פורה ומעמיד מחייבת 
את כולם להישאר על הרכבת המהירה, להיאחז בקרקעיתה 

בכל הכח, ולהימנע מנפילה מוקדמת חלילה. 

אבל גם בזמנים אלו כדאי לזכור שההתחדשות אינה נצחית. 
טבעו של עולם הוא שכל דבר חדש מאבד במהרה את 

הברק המיוחד שלו, והופך לשגרתי ומשעממם. 

חז"ל הזהירו אותנו על כך והדריכו אותנו: "בכל יום יהיו 
בעיניך כחדשים", וזהו הסוד הקיומי של עולם התורה. לולא 
תחושת ההתחדשות המתמדת, אף אחד אינו יכול לשקוד 
על תלמודו לאורך ימים ושנים. החכמה היא לתלות את 
החידוש לא רק בזמנים כאלו ואחרים אלא לייצר אותו גם 
בתוך השגרה האפרורית שעלולה להפוך חלילה לשוחקת. 

ב'תורה' הראשונה המופיעה בספה"ק 'ישמח ישראל' )מומלץ 
לכל בחור לעיין ולהתבשם ממתק לשונו(, מביא הרה"ק רבי 
ירחמיאל ישראל יצחק מאלכסנדר זיע"א, את הנושא של 
ההתחדשות החוזרת והנשנית הן בנושא של עבודת ה', חזרה 
בתשובה והליכה מחודשת בדרכי ה', והן בחלק של לימוד 
התורה כשהתורה נפתחת במילה 'בראשית' המרמזת לנו 
על ב' ראשית – היינו שתי התחלות. התחלה אחרי התחלה. 

על  ושומרים  איך מתחדשים  בפועל?  זאת  עושים  כיצד 
כח ההתחדשות שימשיך לפכות בנו יום יום ושעה שעה? 
אינה  לפלוני  המתאימה  והדרך  למקום,  דרכים  הרבה 
בהכרח זו המתאימה לפלמוני. כל אחד וסגנון החשיבה 
שלו, כל אחד ותרכובת הרגשות המניעים אותו ומפעילים 
זו  היא  תורה  חידושי  שיאמרו שכתיבת  יש  מעשיו.  את 
שמסייעת להם לשמור על התחדשות וחיוניות, ויש שדווקא 
כתיבת סיכומים תשמור עליהם רעננים לאורך ימים. חלק 
מהבחורים בוודאי ימצאו טעם וחשק בלימוד עצמי של 
הרשב"א או הריטב"א לכל אורכה של המסכת, ואחרים 
יקבלו כח וחיות דווקא מלימוד בקיאותי נרחב של מסכת 

אחרת בנוסף על המסכת הנלמדת בישיבה. 

התפקיד של כל בחור הוא למצוא את ההתחדשות שלו, 
כח  לו  להעניק  שתוכל  המתאימה  הבטרייה  את  לאתר 
עד  שלו  האישי  הכח  עם  ולהתקדם  זמן,  לאורך  לפעול 

שיעלה ויפרח לאילן נושא פירות בס"ד. 

יה"ר שנזכה לקיים זאת בפועל

העורך 
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מאין יבוא הדבקות וההתלהטות 
בנפשותינו עמו יתברך ועם תורתו אם 
לא נשעה אל גדולתו ואל רוממותו...

רמח"ל

"כאשר באה ועומדת הבחינה של שמירת הנפש, 
אזי על כל אחד ואחד לדעת 'כי חסיד אני' ואין לו 

חס ושלום שום שייכות אל הרחוב"
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לכבוד מערכת 'מעלה מעלה' שלום רב

בחודש אלול האחרון התחלתי ללמוד בשעה טובה בישיבה גדולה. 
מה שכמובן  ביותר,  הטובות  הישיבות  לאחת  ה' התקבלתי  ברוך 

מאוד שימח אותי ואת ההורים שלי. 

הבעיה שככל שעובר הזמן אני מתחיל להרגיש שאני לא נמצא במקום המתאים 
לי. כל הסגנון בישיבה, גם בלימודים וגם באופן כללי, שונה מאוד מהסגנון האישי 
שלי. אני מרגיש כמו נטע זר, ולא מבין איך הגעתי למקום שבו אף אחד לא מבין 
אותי ואף אחד לא מדבר אתי בשפה שלי. מצד אחד אני רוצה לעבור לישיבה 
אחרת, אבל מצד שני אני מבין שאף ישיבה טובה לא תקבל אותי באמצע הזמן. 

אני חושש שאם אשאר כאן עד סוף השנה, אני עלול להתייבש ולנבול. 

אשמח אם תוכלו לייעץ לי מה לעשות עם המצב הזה. 

תודה מראש, יוסף ק. 

שלום לך יוסף היקר. האמת היא שבתחילה שקלנו לענות לך באופן 
פרטני על השאלה ששלחת לנו, כי לרוב הבחורים היא לא נוגעת. 
בכל זאת החלטנו להעלות את השאלה ואת התשובה על גבי הגיליון, 
כי ישנם בחורים רבים שמרגישים כמוך, גם אם הרוב לא מרגישים 
כך. ב'מוקד הישיבה' אנחנו מקבלים פעמים רבות שאלות דומות, ולכן החלטנו 

שהתשובה לפנייתך תהיה פומבית. 

לפני שנתחיל לדבר על המצב הקיים ואיך מתמודדים אתו, כדאי שנבהיר ונדגיש 
כבר בשלב הראשון את מה שחשוב לדעת במקרה הזה ובכל מקרה אחר שבו 
יש לנו קשיים כאלו ואחרים: אם הקדוש ברוך הוא שם אותך בישיבה בה אתה 

לומד, סימן הוא שכך היה צריך להיות. זה בדיוק המקום שבו אתה אמור להיות, 
כי אם לא, הקדוש ברוך הוא היה מסובב את העניינים באופן שיגרום לך להגיע 
לישיבה אחרת. זה בסיס ראשון והכרחי באמונה בה': "אני מאמין באמונה שלמה 
שהבורא יתברך שמו בורא ומנהיג את כל הברואים, והוא לבדו עשה, עושה ויעשה 

לכל המעשים". 

דבר נוסף שחשוב לדעת הוא שאין דבר כזה "ישיבה בסגנון שלך". אי אפשר 
להתאים לכל בחור ישיבה בסגנון האישי שלו. חז"ל אמרו שכשמו שפרצופיהם 
שונים כך דעותיהם שונות. אי אפשר להגיע למצב שבו ישיבה אחת מתאימה באופן 
מלא לסגנון המתאים של כל אחד ואחד מהבחורים הלומדים בה. גם אם תחליט 
לעזוב את הישיבה בה אתה לומד, ותעבור לישיבה אחרת, אף אחד לא מבטיח 
לך שהיא אכן תתאים לך באופן מלא. בכל מקום יהיו חלקים ונושאים שבהם 
תצטרך להתאים את עצמך לישיבה, כי הישיבה לא תוכל להתאים את עצמה אליך. 

ולסיום: במקום להתעסק ולהשקיע את הראש בשאלה כיצד להתמודד עם העובדה 
עצמך  את  להעסיק  עדיף שתתחיל  לך,  מתאימה  בישיבה שלא  נמצא  שאתה 
בחלקים החיוביים, ותבין שלא כל דבר בעולם אפשר וצריך לשנות. גם בישיבה 
שקצת פחות דומה לסגנון שהיית מעדיף יכולה להיות מקום נפלא. אלפי בחורים 
כבר התמודדו עם מצבים דומים לפניך, ורבים מהם הצליחו להסתגל לשינויים 

וליהנות מכל רגע במקום שבו הרגישו בהתחלה זרים ולא שייכים. 

ברור הדבר שאם תמשיך לעסוק בשאלת השייכות למקום, ותחפש עוד ועוד סיבות 
למה המקום לא מתאים לך, בסופו של דבר אכן תמצא שהמקום לא מתאים 
לך ולא תצליח להסתגל אליו. מנגד, אם תנסה להתרגל לישיבה החדשה, תתחיל 
למצוא בה את הדברים החיוביים והמתאימים לך, ייתכן שבעוד חודשים אחדים 
לא תצליח להיזכר מה גרם לך לשלוח שאלה מסוג זה למערכת 'מעלה מעלה'. 

 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות: עלון מעלה מעלה 

ת.ד. 43064 ירושלים פקס: 077-5558983

?

!

שזהו  שכתב  חי,  איש  עניין מהבן 
ובדומה של חילול ה' כי זה נתפרסם, 
יוסף  הבחה"ח  כתבו  חיים לזה 
מאיר  זלמן  ושלמה  ביטלו עמרן  שהם 
שמים. וכן הביאו תורה והמעיטו במעשיהם כבוד 

מהגר"י בורדיאנסקי.

הבחה"ח אהרון מובשוביץ הביא מהגרד"ד גולד והגר"א 
ויסבלום שמשום שלא העריכו זה את זה, גרם שלא למדו 
לפי דרגתם ובזה ביטלו תורה. ובדומה לזה כ' הבחה"ח 
השני  את  אחד  חידדו  לא  כך  שמשום  כגן,  דוד  יצחק 
בתורה ומיעטו תורה האחד מהשני, ומובא שהמונע תורה 

מחברו חייב מיתה.

הבחה"ח מ.מ.ר.ק. כתב ע"פ מה שמצינו אצל חוני המעגל 
שכשלא הכירוהו ביקש למות, א"כ כל אחד במה שלא 
כיבד חברו גרם לו שירצה למות ומשום כך חומרת העניין 

של "לא נהגו כבוד זה בזה" 

תשובות יש לשלוח לפקס שמספרו:
077-5558983 

יש לכתוב את התשובות בכתב ברור, חובה לציין שם מלא,
 טלפון, ושם ישיבה. )ניתן לבקש שהשם המלא לא יפורסם(

רבנן  'תנו  ע"ב  ל"ח  דף  בסנהדרין  שנינו 
שלא  מה  ומפני  שבת,  בערב  נברא  אדם 
יהיו צדוקים אומרים שותף היה לו להקב"ה 
במעשה בראשית', היינו שאם היה האדם 
נברא קודם לכן, היו הצדוקים טוענים שהוא סייע כביכול 

לקב"ה לברוא את השמים והארץ חלילה. 

בערב  המתפלל  'כל  ע"ב[  קי"ט  ]דף  בשבת  שנינו  מאידך 
שבת ואומר ויכולו מעלה עליו הכתוב כאילו נעשה שותף 
להקב"ה במעשה בראשית שנאמר ויכולו אל תקרי ויכולו 
אלא ויכלו', וצריך עיון מדוע אין סתירה בין הדברים. עוד 
שותף  נעשה  כאילו  השותפות  ופשר  גדר  מהו  לברר  יש 

להקב"ה במעשה בראשית. 

תשובות לשאלה מהגיליון הקודם

איתא "שלשה דברים מבטלים גזרות רעות, ואלו הם תפלה 
וצדקה ותשובה" )בראשית רבה, פ' מ"ד אות יב( וכן הוא 
בנוסח התפילה לר"ה ויו"כ "ותשובה ותפילה וצדקה מעבירין 
את רוע הגזירה". ויש להתבונן, דבשלמא תשובה זה סיבה 
לביטול הגזירה כי האדם שב בתשובה לא מגיע לו העונש, 

וכן תפילה מובן שיש לה כח מיוחד במה שהאדם מבקש 
מהקב"ה. אבל צדקה מה היא שונה מכל המצוות שיש לאדם 

ובמה כוחה לבטל הגזירות. 

הבה"ח שלום זכריה הר אבן, אליהו שפרינג, א.ה.מ, יוסף אריה 
וידר, אברהם פנחס ממן, דוד קוזליק ואברהם מורגנשטרן 
וכמו  מידה  כנגד  מידה  הוא  הצדקה  שעניין  ליישב  כתבו 
שאיתא כל המרחם על הבריות מרחמים עליו מן השמים 
]שבת קנ"ו ע"ב[. שזהו מידה כנגד מידה על מה שריחם על 
אחרים. עוד הוסיפו לכתוב שבצדקה יש עניין שהולך בדרכי 
ה', ובזה הוא זוכה לדרכי טובו. ולפי"ז ה"ה בחסד שהולך 

בדרכי הקב"ה, וזכאי למידה כנגד מידה לחסדי ה'.

הבה"ח משה סירוקה יצחק קליף, שמעון ריזל, חיים הול 
ועוד... הוסיפו דבנתינת צדקה יש עניין של מעביר על מידותיו 
משום שנתינת הכסף קשה לאדם ומשום כך מעבירין לו 

על כל פשעיו.

יש שכתבו שמשום שבנתינת צדקה קשה לאדם, א"כ יש 
פה מעיין ייסורים וזו הסיבה שמעבירין לו את הייסורין שהיו 
י'  צריכים להגיע כעונש על העבירה, וכן הביאו מב"ב דף 
שנתינת צדקה מצלת מהייסורים ומדינה של גיהנום. וכן מובא 
ברש"י כי תשא שנתינת צדקה היא כופר נפש להציל האדם.

ועוד כתב הבה"ח מרדכי זילברברג ששקולה צדקה כנגד 
כל המצוות. ולכן מצילתו מן העבירה. 

הבחה"ח יעקב שם חיים פלק, שמעון סגל, בצלאל שיף   
ויש  הוא מעיד שהכל מהקב"ה  הרי  כתבו דבצדקה  ועוד 
בזה עניין של אמונה שהפגיעה באמונה היא שורש החטא, 
שהרי אם היה מאמין לא היה חוטא, ובצדקה מתקן את 
עניין האמונה. וכן כתב הבה"ח שלום אריה אייזנבך בשם 

האדמו"ר מנדבורנה.

הבה"ח אליה עוגסי כתב שמשום שהצדקה מחיה את המקבל 
וכנגד זה היא סוגלה לאדם לחיותו להצילו ממות שמביא 

עליו העבירה וכמו שמצאנו צדקה תציל ממוות.

הבחה"ח יוסף אריה וידר הוסיף שזכות העני שמתפלל עליו 
מצילתו מן הייסורין.

הבה"ח חזקי וינמן השיב שנתינת הצדקה מעוררת את האדם 
לתשובה, וזה הסיבה שניצול מהעבירה.

כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות למערכת, אנו מתנצלים 
בפני אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס לגיליון זה ואי"ה 

עוד חזון למועד לפרסמן...

 הזוכים בהגרלהצריך עיון
  הבה"ח  אסף פרץ  נ"י )ישיבת רמת אשכול(

 הבה"ח מרדכי זילברברג נ"י ) ישיבת תהילת שלמה(
 בין כותבי התשובות המובחרות תערך הגרלה

  על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' לשני זוכים 
)ב"כ לכ"א, חלקים לפי בחירת הזוכה(. 

"הישיבה החדשה לא מתאימה לי"
!?שאלה שהתקבלה במערכת
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 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות: עלון מעלה מעלה 

ת.ד. 43064 ירושלים פקס: 077-5558983

הטלפון מצלצל במרץ. המוקדן המנוסה שולח את ידו אל 
השפופרת ומשיב בקול שלו ורגוע: 'מוקד הישיבה שלום, 
בחור  הקו מדבר  לעזור?'. מהעבר השני של  אוכל  במה 
בשיעור  החברים  רוב  מבוגר,  קצת  הוא  גדולה.  מישיבה 
שלו כבר התארסו. חלקם אפילו התחתנו. הוא לא לחוץ 
ולא מודאג, הקדוש ברוך הוא מנהל את העולם, והרי זיווגו 
של אדם נקבע ארבעים יום קודם יצירתו. מה לו לדאוג? 

הבעיה שלו היא אחרת לגמרי. מצד אחד השיעור שלו כבר 
הפך קטן ומצומק והוא נותר כמעט ללא חברים, ומהצד 
השני לא נעים לו להתחיל ליזום פתאום קשר עם בחורים 
צעירים מהשיעורים הנמוכים יותר. ובכלל, הוא מרגיש כבר 
מבוגר מספיק כדי לקבל החלטות ולנהל אורח חיים עצמאי, 
והוא לא מבין למה בזמן שהחברים שלו כבר משלמים 
משכנתא הוא עדיין צריך לשמור על סדרי הישיבה ולציית 

לאנשי הצוות כאילו היה בחור בישיבה קטנה.

במרחק של חצי מטר מהמוקדן המנוסה יושב חברו הטוב. 
עם  ומעמיקה  רצינית  שיחה  של  בעיצומה  שקוע  הלה 
בחורצ'יק צעיר בין 13 וחודשיים, שמרגיש שהעול הכבד 
של הלימודים בישיבה מאיים להכריע אותו. לפני שלוש 
בהפסקות,  חבריו  עם  משתובב  היה  עוד  הוא  חודשים 
ופתאום מצפים ממנו שיהיה רציני כל היום, יתנהג בצורה 

בוגרת וימלא את כל הסדרים בלימוד רצוף ומעמיק. 

חלקכם בוודאי שואלים מה זה יעזור להם, לבחורים האלו. 
וכי מה יעשה המוקדן? הוא יפתור להם את הבעיה? פתאום 
יהפוך הבחור הצעיר לרציני ובוגר? אולי המוקדן יהפוך את 
הבחור מישיבה גדולה לצעיר יותר בשנה או שנתיים כדי 

שיהיו לו חברים בני גילו? 

התשובה שלילית כמובן. המוקדנים לא נמצאים כאן כדי 
לפתור בעיות. 

אז מה כן? רק להקשיב ולגלות אמפתיה בשפע? תמיכה 
פסיכולוגית ותו לא? 

גם במקרה הזה התשובה היא שלילית. 

המוקדנים נמצאים כאן כדי לפתוח שערים. הם לא יפתרו 
לכם את הבעיה, והם לא נמצאים כאן כדי להקשיב ולגלות 
אכפתיות. הם כאן כדי לייעץ, להאיר ולפעמים גם להעיר. הם 
כאן כדי לפתוח את העיניים לבחור המשוחח עמם, לנקות 
לו את עדשות המשקפיים כביכול, ולאפשר לו להביט על 

המתחולל סביבו במבט אחר, נכון ונקי יותר. 

רבים הם הבחורים שמתמודדים עם קשיים כאלו ואחרים, 
ומתביישים לדבר על זה. אף אחד לא אוהב להודות בכך 
בכך  להודות  לבחור  קשה  לפעמים  מושלם.  לא  שהוא 
אפילו בינו ובין עצמו. "אני? אני לחוץ מזה שאף אחד לא 
יושב לידי בחדר האוכל? מה פתאום. אני האחרון שיילחץ. 
מה שבאשערט באשערט, אני סומך על הקב"ה שהוא לא 

שכח אותי חלילה והוא נותן לי בדיוק 
מה שמגיע לי!"

כולנו  כל  הלוואי  כדורבנות!  מילים 
אמונה וביטחון בדרגה גבוהה כל כך. 
אבל השאלה היא אם הביטחון הזה 
נובע מבפנים כלפי חוץ, או שהוא נאמר 

רק מן השפה ולחוץ. 

"דאגה בלב איש ישיחנה", וידוע מאמר 
ישיחנה  או  מדעתו  שישיחנה  חז"ל 

מי שמצליח להשיח את הדאגה מלבו אשריו  לאחרים. 
ואשרי חלקו, אבל אם הוא לא מצליח לעשות זאת בצורה 

מושלמת, מוטב לו שישיח אותה לאחרים. 

אבל זה לא נעים. זה קשה. לא כל דבר אפשר לספר לחברים. 
לא כל דבר אפשר לספר למשגיח או לאנשי הצוות החינוכי 

בישיבה. יש דברים שלא נעים לדבר עליהם. 

מוקד הישיבה נמצא כאן בדיוק בשביל המקרים האלו. 
כמובן שלכתחילה עדיף לפנות למשגיח או למגיד שיעור, 
הם מכירים אותך ויכולים לעזור לך בצורה טובה הרבה יותר. 
אבל אם אתה מתבייש מהם, אם אתה חושש שהם לא 
יבינו אותך, למה שלא תנסה להרים טלפון למוקד הישיבה? 
השיחה היא בחינם, אף אחד לא ינסה לשאול אותך מי 
אתה ובאיזו ישיבה אתה לומד. האנונימיות מוחלטת, והעצה 

שתקבל שווה זהב. היא יכולה לחולל פלאות.

־םם אם אנחנו לא יכולים להתחייב שהפנייה למוקד הישי
בה אכן תעזור לך, )ברוב המקרים היא אכן עוזרת, אבל 
לא בכולם(, אנחנו כן יכולים להתחייב שהפנייה למוקד 

הישיבה לא תזיק לך. 

בכל מקום תמצאו אותם, את אנשי הצללים. הם נמצאים 
אתנו כאן, בעולם הזה. הם לבושים בדיוק כמו כולם, 
נראים כמו כולם, אבל הם לא באמת אתנו. הם נותרו 

בעולם הצללים. 

זה, לומדים בחברותא,  בזמן שכולנו מדברים זה עם 
מנהלים דיונים ערים בחדר האוכל ומקהילים קהילות 
במסדרון שבין חדר השיעורים לחדר האוכל, הם עומדים 
בשלהם  מתעסקים  נידחת.  בפינה  יושבים  או  מהצד 

ומדברים בקול שקט עם בחורים מהסוג שלהם. 

גם בישיבה שלכם יש בחור כזה. אפילו שניים או שלושה. 
ברגע הראשון לא תצליחו לזהות אותו, כי אתם כנראה 

בקושי זוכרים שהוא קיים. 

אבל הם קיימים, לבם פועם ורגשות עזים מציפים אותו. 
מדי בוקר הם באים לישיבה מלאים בתקווה שאולי היום 
ישתפר מעמדם בחברה. אולי היום ישימו אליהם לב, 
יכניסו אותם לעניינים וישאלו אותם מה דעתם בנושא 

כזה או אחר. 

אבל זה לא קורה. הם נשארים שם, בעולם הצללים. 

שקטים ועדינים, מתביישים ורועדים כל אימת שהם 
בחברה.  החזקים  הבחורים  עם  שיחה  לנהל  נאלצים 
שאין  כאלו  קטנים,  חגבים  כמו  נדמים  הם  בעיניהם 
להם זכות דיבור בפני אחרים. הם יודעים שיש להם מה 
לומר, שיש להם דעה שיכולה להישמע בין מגוון הדעות 
וההגיגים שמשמיעים האחרים. אבל אין להם את האומץ 
לעשות את הצעד הראשון אל מחוץ לכלא המדומה בו 

הם כלואים מאז היו ילדים קטנים. 

אנחנו יכולים להתעלם מהם. לעבור על ידם כאילו לא 
היו קיימים. אנחנו עושים זאת כבר הרבה מאוד זמן, 

למה שפתאום נשנה את היחס אליהם? 

אבל אנחנו יכולים גם לרומם אותם. להתייחס אליהם, 
ליזום שיחה קלילה מדי פעם, להכניס אותם לעניינים, 
לשתף אותם בפרויקטים קטנים או גדולים, לדאוג שהם 
יתמנו לתפקידים שונים בישיבה, לגשת אליהם עם שאלה 
יפה שעלתה במהלך הלימוד, ולנסות לשמוע אולי יש 

להם תירוץ גאוני שיפתור אותה על אתר. 

וחסד, לעזור להם  יכולים לעשות אתם צדקה  אנחנו 
להתקדם קדימה ולתרום לביטחון העצמי שלהם תרומה 

מכרעת. אל תהי התרומה הזו קלה בעיניכם. זוהי תרומה 
חשובה לא פחות ואפילו הרבה יותר מתרומה כספית 
או גשמית. זוהי תרומה שתסייע להם לשמוח, ליהנות, 
להתחבר עם אנשים ולהביא לידי ביטוי את הכישורים 
והכישרונות החבויים בהם כל כך הרבה זמן, רק כי אף 

פעם לא היה להם אומץ לבטא אותם. 

אל תהססו. אל תתלבטו. גשו אליהם ופשוט תתחילו 
לרומם אותם. לא בפעם אחת, לא בברוטליות. הבחורים 
האלו שבירים כמו בובות חרסינה, אז בבקשה אל תדהרו 

לעברם כמו עדר פילים. 

התחילו בצעדים קטנים, בהערות אגב שוליות, ולאט 
לאט תתקדמו, תטפסו עוד קצת, תעלו אותם אתכם 

אל מקום טוב יותר. 

יעברו שנה או שנתיים, אתם תלמדו בישיבה אחרת, 
תתחתנו ותקימו בתים משלכם בס"ד. כבר לא תזכרו 
מהשוליים  לצאת  להם  שעזרתם  בחורים  אותם  את 
ובעיקר  הם,  אבל  החברתי.  המרכז  לעבר  ולהתקדם 

הקב"ה, לא ישכחו זאת לעולם. 

 לחולל פלאות
בשיחת טלפון אחת 

אלו שנותרו בין הצללים   נקודת
מבט 

 לא, לא באנו לבקש מכם תרומה ולהבטיח לכם רפואות וישועות תמורתה.   
 באנו לדבר על 'מוקד הישיבה' ועל הפלאות שהוא מחולל בקרב בחורים 

שכל מה שהם היו צריכים זו רק עצה טובה  שתעלה אותם על דרך המלך. 

אנחנו במוקד הישיבה לעזרתך בכל 
ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה. 

 צוות מורחב של 'מוקד הישיבה'
לעזרתך בכל יום בשעות הערב.

בין השעות: 7:30-10:30 בערב
או בטל: 073-7078388 

שלוחה 2 שיחת חינם 



במעלות
התורה והחסידות

בהוצאת 'מוקד הישיבה' - המוקד החסידי לסיוע לבני הישיבות הקד'  1-800-20-18-18 (שיחת חינם) או בטל: 073-7078388 כל יום בשעות הערב  (שלוחה 2)

בהוצאת 'מוקד הישיבה' - המוקד החסידי לסיוע לבני הישיבות הקד' 1-800-20-18-18 כל יום בשעות הערב  (השיחה חינם)

הרגשתי שהעולם כולו מסתחרר סביבי: 'אני?! 
הביישן הידוע, אתייצב בפני כל חברי לשיעור 

ואמסור 'חבורה'?!?! זה לא ייתכן!! אני לא 
אצליח למלא את המשימה הזאת...'.

מאז שהייתי ילד קטן נמנעתי מלדבר בפורומים רבי משתתפים. 
כדי  השיעורים  במהלך  מצביע  הייתי  לא  פעם  אף  בחיידר 
לשאול שאלה טובה, או כדי להשיב על שאלה שזרק המלמד 
לחלל הכיתה. זה לא שלא היה לי מה לומר. היה לי ועוד איך. 
הנוראית  כולם. הבושה  בנוח לדבר בפני  אבל לא הרגשתי 
עצרה אותי, ולא יכולתי להתבטא בפני כולם. גם כשהמלמד 
היה מפנה אלי שאלה באופן ישיר ולא היתה לי ברירה, לא 
העזתי לענות לו בקול. חלק מהמלמדים גילו רגישות לבעיה 
שלי, ואפשרו לי לגשת קרוב אליהם כדי שאוכל ללחוש את 
התשובה באוזנם, ואחרים ניסו לאלץ אותי בכח לדבר בפני כל 
חברי לכתה, מה שתמיד היה מסתיים בדמעות ובבכי היסטרי. 
אני לא האדם היחיד שסובל מבושה כזאת. 'אימתא דציבורא' 
קוראים לזה אצלנו. בעגה המקצועית של מי שלא זכו לחבוש 
את ספסלי בית המדרש מכנים אותה 'חרדה חברתית'. אנשים 
רבים סובלים מהבעיה הזאת, אבל אצלי זה היה ממש קיצוני. 
אפילו בפני בני משפחתי הייתי מתבייש לדבר, וכל תחנוניהם 
של הורי שאצטרף לכל האחים באמירת דבר תורה בסעודות 
השבת – עלו בתוהו. נכון שבבית הרגשתי קצת יותר משוחרר, 
והייתי מסוגל להתערב בשיחה שקיימו כל בני המשפחה, אבל 
זה היה רק כשכולם דיברו עם כולם וגם אני התבטאתי בתוך 
כל הבלגאן הזה. לדבר בקול רם כשכולם שותקים ותולים 
בי את עיניהם הסקרניות? לא תודה. זה כבר מעבר ליכולת 

הנפשית שלי. 
כמו שאמרתי, אנשים רבים מכירים את התופעה הזאת בהיכרות 
אישית. לחלק מהם זה מפריע, ואחרים כבר השלימו עם המצב 
הזה. הם לא מחפשים להיחלץ ממנו, גם אם קורה שהוא מציק 
להם מעט. גם אני השלמתי עם התופעה החונקת אותי. אז מה 
אם אני מתבייש להתקשר ל-144 ולשאול מה מספר הטלפון 
של החבר הכי טוב שלי? אמא שלי תתקשר במקומי ואם היא 
לא יכולה אבקש מאחי ואחיותי. 'זאת בסך הכל ענווה גדולה', 
אמרתי לעצמי. 'אני מתרחק מהגאווה ומהצורך לדבר בפני 

בני אדם. מעדיף להיות נחבא אל הכלים'. 
אני לא אומר שלא קרה כמה וכמה פעמים שנהג האוטובוס 
שכח להחזיר לי עודף ואני ויתרתי לו כי התביישתי להזכיר לו, 
אבל בסופו של דבר מדובר בסכומי כסף לא גדולים במיוחד 
ובדרך כלל אני מוצא דרך להסתדר למרות הבושה הגדולה 

שמשתקת אותי פעם אחר פעם. 
כשעליתי ללמוד בישיבה קטנה, המשיכה הבעיה שלי ללוות 
אותי. התחברתי עם כמה בחורים שקטים וביישנים כמוני, והם 
הספיקו לי. לא חיפשתי להיות מוביל או משפיע על כולם, 
ואכן רוב הבחורים בשיעור לא ידעו עלי כמעט שום דבר, כי 
מעולם לא קיימתי איתם שיחה שנמשכה יותר משניות אחדות. 
אבל כשעליתי לשיעור ג', הכל התהפך. רבי גרשון כהן, המגיד 
שיעור שלנו הוא אדם מאוד מיוחד. אני מכיר אותו עוד מילדות 
כי הוא משתייך לחסידות עליה אני נמנה. ר' גרשון הוא יהודי 
גבה קומה שזקנו הג'ינג'י הארוך אינו מאפשר לאיש להתעלם 
בתפילת  ציבור  כשליח  הוא משמש  בכנסת.  בבית  מקיומו 
שחרית של הימים הנוראים, ונחשב לאחת הדמויות החשובות 
ביותר בקהילה שלנו. למעשה הסיבה שבאתי ללמוד בישיבת 
'תפארת החיים', היא בגלל שר' גרשון המליץ עליה מאוד לאבי, 
ואמר לו שזה מקום מתאים מאוד לבחורים ביישנים כמוני. 

ביום השלישי או הרביעי של חודש אלול סיים ר' גרשון את 

השיעור דקות אחדות לפני הזמן, וביקש לנצל את הדקות 
שנותרו כדי לקבוע סדר לאמירת 'חבורות': "החל מהשבוע 
הבא ובמשך כל השנה הקרובה, ימסור אחד מחברי השיעור 
'חבורה' בפני יתר החברים", אמר המגיד שיעור הנערץ. "אני 
כמובן אסייע לכם להכין את הסוגיא, אבל אתם תצטרכו לסכם 
את הדברים ולאחר מכן למסור אותם בפני יתר חברי השיעור". 
הייתי די רגוע: 'מזל שהרב כהן מכיר אותי', חשבתי לעצמי, 
'הוא בוודאי יוותר לי ויבין שאני לא כמו כולם בנושא הזה'. 

אבל להפתעתי הגדולה רבי גרשון התחיל להקריא את שמות 
הבחורים לפי סדר הא'-ב': "אבוביץ, אתה אומר את החבורה 
בשבוע הבא. ברקוביץ', אתה אחריו. בשבועות הבאים לפי 

הסדר הזה: "בלינסקי, גרילק וגרינוולד".
הרגשתי שהעולם כולו מסתחרר סביבי: 'אני?! צביקי גרינוולד 
הביישן הידוע, אתייצב בפני כל חברי לשיעור ואמסור 'חבורה'?!?! 
זה לא ייתכן!! אני לא אצליח למלא את המשימה הזאת...'. 

עלעול קצר בלוח השנה גילה לי שהתור שלי לשאת חבורה 
נופל על יום חמישי פרשת נח, כשבוע אחרי תחילת זמן החורף. 
נשמתי מעט לרווחה כי ידעתי שיש לי פרק זמן נכבד כדי 
לנסות לבטל במהלכו את רוע הגזירה. האמת שהתביישתי 
לגשת לר' גרשון ולבקש ממנו שיוותר לי, אבל עשיתי חשבון 
שעדיפה אי הנעימות הקלה מול המגיד שיעור על פני מסירת 

חבורה בפני המגיד שיעור ובחורי השיעור כולם. 
כי  יכולתי  לא  אבל  כהן,  לרב  לגשת  רציתי  היום  אותו  כל 
נרגשים  מאוד  היו  דווקא  שרובם  רבים  בחורים  סביבו  היו 
מהרעיון של מסירת חבורה בפני כולם. גם למחרת ארבתי לו 
כמה שעות עד שהצלחתי לפנות אליו בזמן שאיש לא היה 
באזור: "הרב בוודאי יודע שאני בחור מאוד ביישן", אמרתי 
לו בלחישה מהירה, "אני מבין שאני בוודאי פטור ממסירת 

'חבורה' בפני כולם. נכון?". 
תשובה של רבי גרשון כמו מסמרה אותי אל הקרקע: "לביישנות 
אין שום קשר לנושא. כל בחור בשיעור צריך למלא את חובתו 
כלפי יתר חבריו לשיעור. זה לא הוגן שכולם יעבדו קשה כדי 
שאתה ושאר החברים תיהנו, ורק בחור או שניים יקבלו פטור". 
קצת כעסתי עליו, על המגיד שיעור. הוא הרי יודע טוב מאוד 
כמה אני ביישן. זה לא שהוא לא היה בבית הכנסת כשקיבלתי 
עלייה לתורה לפני שבועיים, וכולם ראו איך שאני מסמיק 
ומחוויר פעם אחר פעם. הוא מכיר אותי מאז שהייתי ילד, 
וכזכור לכם הוא גם המליץ לאבי שישלח אותי לישיבה הזאת 

בדיוק בגלל הסיבה הזאת: שאני ביישן גדול. 
רבי גרשון שראה את ההלם שתקף אותי, חס עלי מעט והותיר 
לי פתח של תקווה: "תשמע, יש עוד הרבה זמן עד אז. רק 
אינני  אם  יוצא  שלך  והתור  אלול,  זמן  את  התחלנו  עכשיו 
טועה בתחילת זמן חורף. בוא נשכח מזה כרגע, ונדבר על כך 

כשנתקרב יותר אל המועד שנקבע עבורך. בסדר?". 
נשיפה ארוכה ארוכה נפלטה מפי. אנחת רווחה כזו לא הפקתי 
מעולם. 'אולי בכל זאת הוא יוותר לי', חשבתי בהקלה, אבל 
מבע הפנים של רבי גרשון לא בישר לי טובות. נראה היה שחיוך 
קטנטן מסתתר מתחת לשפמו הכתמתם – חיוך שעשוי ללמד 

על כוונה נסתרת שאותה הוא לא שיתף עמי. 

ראש השנה חלף עבר, תפילתו המיוחדת של רבי גרשון היתה 
מעוררת ומרגשת כבכל שנה. בעשרת ימי תשובה, רגע לפני 
שיצאנו ל'בין הזמנים' של חודש תשרי, קרא לי המגיד שיעור 

וביקש לדבר איתי על החבורה שאמסור אחרי החגים. 
"הרב", אמרתי לו, "אני מאוד מצטער, אבל אני לא יכול. אני 
מתבייש. מאוד מתבייש. אני אעמוד שם מול כולם וכל מה שיצא 
לי מהפה יהיה הברות לא ברורות, או לחישות מקוטעות. אין לי 
את זה, אין לי את היכולת הזאת. ככה אני, בחור שקט ועניו". 
אמר  הוא  עניו",  בחור  אתה  "אולי  בצחוק:  פרץ  גרשון  רבי 
מתבייש  שאתה  לכך  קשר  שום  לזה  אין  "אבל  בחביבות. 

מהציבור. ההיפך הוא הנכון. זה מגיע מגאווה!". 
הרגשתי כאילו השמים נשברו מעל ראשי: "מה ז'תומרת גאווה? 
הרי מי שמתגאה אוהב לדבר בפני כולם ולהראות לכולם עד 

כמה הוא חכם ומוצלח". 
"לא..." השיב לי המגיד שיעור. "מי שמתגאה אינו יכול לסבול 
את המחשבה שאולי תהיה לו טעות כשהוא ידבר ברבים. הוא 
מעדיף לשתוק כי הוא מפחד לטעות. מרוב גאווה הוא מפחד 
לדבר, כי לא מתאים לו שיגידו שהוא טעה או אמר את המילה 

הלא נכונה במקום הלא נכון". 
נותרתי ללא מילים. בבת אחת הגיע המגיד שיעור וריסק את 
התודעה העצמית שלי. תמיד הייתי בטוח שאני העניו הכי 
גדול עלי אדמות, אחרי משה רבינו כמובן, והנה בא רבי גרשון 
וטוען שהמצב שונה לחלוטין. שאני לא מי שחשבתי עד כה: 
"משה רבינו היה עניו מכל האדם אשר על פני האדמה", הוא 
אמר, "זה לא הפריע לו לדבר בפני ציבור ענק, בפני כל עם 
ישראל. הבט וראה את כל גדולי התורה בכל הדורות", המשיך 
להלום בי, "אנשים ענקי רוח ונמוכי קומה שהיו מדברים ברבים 
ואפילו מטיפים מוסר לרבבות בני אדם. איך זה מסתדר עם 

התיאוריה שלך?".
רציתי להגן על עצמי ולהשיב לו על דבריו, אבל לא היה לי 
מה לומר. "תשמע", אמר לי רבי גרשון בסופו של דבר, "אני 
לא בא לטעון חלילה שכל מי שמתבייש מהציבור הוא גאוותן. 
אימתא דציבורא זו תופעה מוכרת וידועה והאמת היא שהיא 
לא בהכרח קשורה למידות כאלו ואחרות. מה שבטוח שהיא 
לא מגיעה מענווה. היא מגיעה מבעיה, מטראומה שקרתה 
לך כשהיית קטן וכולם צחקו על טעות שאמרת, או מצלקות 
אחרות בנפש. מה שבטוח זה שזאת בעיה, ואל תנסה להפוך 

את זה למעלה". 
המגיד שיעור הסביר לי גם שאם הייתי רק מעט מתבייש 
מאחרים הוא היה מניח לי: "יש לכל אחד בעיות, גם לך מותר 
שתהיה לך בעיה משלך, אבל דווקא בגלל שאצלך הבעיה 
קיצונית כל כך, היא מונעת ממך להתקדם ולפרוח, ולכן אתה 

צריך להתגבר עליה ולנסות להיגמל ממנה". 
במהלך ימי בין הזמנים עזר המגיד שיעור לי להתקדם אט 
אט, דאג שיתנו לי עליה לתורה בימי חול המועד, הזמין אותי 
לסוכתו והורה לי לומר דבר תורה בפני שלושה בני אדם, וכך 
ב'טיפול' יסודי ומזורז הוא הכין אותי לקראת המעמד המרכזי. 
אתם בוודאי סקרנים לדעת מה היה בסופו של דבר, אבל אני 
חייב להפסיק את הכתיבה עכשיו, כי כל הבחורים מחכים לי 
שאמסור בפניהם את החבורה. האמת שאני די נרגש עכשיו, 

ואולי אחר כך אעדכן אתכם איך זה היה. 

ספור
מחיי

הישיבה

 dirshu@acheinu.com :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו  רח' הקבלן 45 ירושלים  טל: 02-5609025  לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל  עורך: יעקב א. לוסטיגמן  מייל

בין השעות 7:30 ל-10:30 בערב

בין השעות: 7:30-10:30 בערב או בטל: 073-7078388 

אנחנו במוקד הישיבה לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה. 
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב.

שלוחה 2 שיחת חינם 

מאת:
יעקב א. לוסטיגמן 


